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Bijenboom aan 

opmars bezig 

De bijenboom, Tetradium, is aan een opmars 

bezig. Geholpen door verhalen over bijensterfte 

staat deze boom in de belangstelling van groen-

beheerders en imkers.  

 

In Hengelo schonk de jubilerende bijenvereniging 

een Tetradium aan de gemeente Brockhorst. Ook 

de gemeente Lansingerland heeft plannen met de 

boom die in juli bloeit en op dat moment zoemt 

van bijen, hommels en zweefvliegen. Na de bloei 

worden rode vruchttuilen gevormd, waarin kleine 

zwarte zaden zitten. De betrekkelijk kortlevende 

Tetradium daniellii (vergelijk levensduur met 

Prunus) groeit uit tot een klein boompje.  

 

Wie een laantje of een aanplant met meerdere 

exemplaren kent van Tetradium, wordt verzocht 

dit te melden aan de redactie: jaap@nwst.nl. 

Foto met dank aan Van Den Berk. 

Nieuwe cao 

Hoveniers 

afgesproken 
In vier onderhandelingsrondes is een nieuwe cao 

voor hoveniers vastgesteld. De looptijd voor de 

nieuwe cao loopt van 1 maart 2011 tot februari 

2013. De belangrijkste afspraken betreffen onder 

andere een aantal halfjaarlijkse loonstijgingen 

met respectievelijk 0,5, 1, 0,75 en nog een keer 

met 1 procent tot aan het eind van de looptijd. 

De nieuwe cao is het gevolg van onderhandelin-

gen tussen FNV Bondgenoten, CNV Vakmensen 

en de brancheverniging VHG. Volgens de site van 

FNV Bondgenoten vallen rond de 2.140 bedrijven 

onder de cao. Ongeveer 740 bedrijven hebben 

meer dan tien werknemers, dertig meer dan 50, 

en een stuk of zes bedrijven meer dan honderd 

werknemers. In totaal hebben van de 15.000 

werknemers ongeveer 11.000 een vast contract, 

de rest een tijdelijk contract of is werkzaam op 

nieuws

Column

Tijdens een symposium bij Cobra Boomadviseurs viel het de redactie van Boomzorg op dat juriste Kitty Goudzwaard van Visser & Partners zich opvallend 

kritisch uitsprak over Massaria in relatie tot de zorgplicht. In deze uitgave van Boomzorg zet Goudzwaard in het kort haar mening uiteen. In een volgende 

editie van Boomzorg volgt een uitgebreid en juridisch onderbouwd artikel.
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uitzendbasis. Monique Daamen, woordvoerder 

van FNV Bondgenoten vertelt tevreden te zijn 

over het behaalde resultaat: "Juist in deze tijd, 

waarin de hoveniers sector achteraan de crisis 

hobbelt, hebben we toch een acceptabele loons-

verhoging weten af te spreken, waarbij weliswaar 

geen sprake is van een complete inflatiecorrectie, 

maar komen we wel in de buurt. Verder hebben 

we een aantal stappen gemaakt in het kader van 

modernisering, waar we mee verder kunnen. 

Ook het verder invullen van het levensfasebe-

wustpersoneelsbeleid is een stap die past in het 

moderniseringsverhaal." Daamen besluit: "Wij 

leggen het resultaat dan ook positief voor aan 

onze achterban." 

 

Bomen over kromme 

bomen 
In 2010 schreven wij een stevig artikel over een 

ontwerp van West8 om in Den Helder een aantal 

kromme bomen te plaatsen. Volgens ontwerper 

Edzo Bindels van het bureau was dit een ludieke 

manier om het plan én de stad Den Helder weer 

karakter en elan te geven. Veel bewoners van 

Den Helder waren het hier duidelijk niet mee 

eens en het plan leidde tot een bijna-revolutie en 

zelfs tot moties in de gemeenteraad. Inmiddels 

lijkt de ergste reactie wat geluwd en de plaatse-

lijke Vogelwerkgroep organiseert zelfs een wed-

strijd om een foto van de mooiste kromme boom 

van de streek te maken.

Het valt mij tegenwoordig vaker op: gemeenten 

hebben moeite om de kosten en de omvang van 

de zorgplicht voor hun bomen binnen de ‘per-

ken’ te houden. Okay, ziekten en plagen zoals 

Massaria rukken van alle kanten op; toch denk 

ik dat een gemeente beter eerst kan kijken naar 

de juridische bandbreedte van haar zorgplicht 

dan direct een boomadviseur te raadplegen. 

Een jurist kijkt namelijk eerst naar de mate van 

zorg die nodig is om aansprakelijkheid te voor-

komen; een boomadviseur gaat echter vaak uit 

van een zo groot mogelijke mate van veiligheid. 

Begrijpelijk dat de kosten van het boombeheer 

en de omvang van de zorgplicht dan soms ruimer 

uitvallen dan de verwachting was.  

 

Voor een gemeente is het lastig in te schatten 

hoe een rechter later over het boombeheer gaat 

oordelen. Is er genoeg gecontroleerd of veel te 

weinig? Is de gemeente aansprakelijk voor schade 

door de takbreuk of niet? Gelukkig kan uit de 

rechtspraak een kader voor de zorgplicht worden 

gehaald.  

 

Kortweg valt die zorgplicht in drie soorten uiteen: 

1. Algemene zorgplicht bij gewone bomen; VTA-

   controle en voldoende onderhoud.  

2. Verhoogde zorgplicht bij gevaarzettende 

   bomen of situaties.  

3. Verplichting tot nader onderzoek bij van 

    buitenaf zichtbare gebreken.  

 

Lastig wordt het dus bij gebreken die niet van 

buitenaf te zien zijn, zoals Massaria. Want deze 

ziekte bevindt zit aan de bovenkant van de tak. 

Moet er dan toch verplicht ‘nader onderzoek’ ver-

richt worden? Uit de aannemerij worden allerlei 

hulpmiddelen en beheerplannen aangereikt om 

de ziekte te kunnen vaststellen. Door de bank 

genomen betekent dit inzet van hoogwerkers, 

maar ook dat platanen standaard frequenter 

onderzocht moeten worden. Dit betekent een 

duidelijke uitbreiding van de zorgplicht. Vindt de 

rechter dit wel noodzakelijk? Is een gemeente 

aansprakelijk te stellen voor schade indien zij 

niet iedere plataan met een hoogwerker heeft 

gecontroleerd? Jammer genoeg ontbreekt het in 

de Nederlandse rechtspraak aan uitspraken over 

Massaria en platanen.  

 

De Duitse rechtspraak zette in 2009 en 2010 wel 

een duidelijk punt. Uitgangspunt voor de rechters 

blijft dat, indien Massaria vanaf de grond niet 

zichtbaar is, er standaard geen ‘nader onderzoek’ 

nodig zou zijn. De Duitse rechters stellen dat er 

een bijzondere grond aanwezig moet zijn om 

onderzoek van platanen met een hoogwerker 

of camera noodzakelijk te maken. Een dergelijk 

preventief en kostbaar onderzoek zou bij een 

bestand van duizenden platanen naar het oordeel 

van de rechter niet te doen is. Wel dient een 

gemeente bij platanen bijzonder opmerkzaam te 

zijn. Is de ziekte bij een plataan vastgesteld, dan 

dienen bomen in de directe omgeving wel nader 

onderzocht te worden. Ook dient een boom extra 

onderzocht te worden indien Massaria vanaf de 

grond zichtbaar is.  

 

Naar mijn inschatting zal een Nederlandse rechter 

op dezelfde manier oordelen als zijn Duitse col-

lega’s.  

 

Kitty Goudzwaard (goudzwaard@casema.nl) is 

werkzaam als juriste bij Visser & Partners.

Er lijkt geen aanleiding voor standaard een verzwaarde zorgplicht bij platanen


